
تلویزیــون
مسلم آقاجان زاده: 

بودجه گروه کودک در دهه ۶۰ 
از سریال ها بیشتر بود

تهیه کننده مجموعــه »کلبه عموپورنگ« 
با اشاره به شرایط برنامه سازی در دهه ۶۰ و 
۷۰ بیان کرد که آن زمان بودجه گروه کودک 
از گروه فیلم و سریال بیشتــر بوده و کارهای 
بیشتری هم ساخته می شده است. مسلم 
آقاجان زاده با پایان پخش»کلبه عموپورنگ« 
در شبکه2 درباره میزان اقبال به آن بیان کرد: 
ما با هدف اثری خانوادگی و با محوریت کودک 
این مجموعه را تولید کردیم و خداراشکر مردم 
پسندیدند. یک دلیل اقبال عمومی شاید 
فانتزی بودن مجموعه است که ما گریم ها و 
دکور سنگینی داشتیم و همه مولفه ها اصولی 
و حرفه ای بود و باعث شد مردم از آن استقبال 
کنند. وی درباره نبود حمایت از کار کودک 
در تلویزیون اظهارکرد: کار کودک همیشه 
طرفدار داشته است و در دهه ۶۰ و ۷۰ بودجه 
گروه کودک از گروه فیلم و سریال بیشتر بود. 
آن زمان هفته ای یک سریال وجود داشت اما 
گروه های کودک هرروز برنامه داشتند. به ویژه 
که فضای طنز آنچنان نبود و هنرمندانی که 
می خواستند در فضای شادتر و فانتزی کار 
کنند به گروه کودک می رفتند. آقاجان زاده 
اضافه کرد: به همین دلیل بود که بسیاری از 
هنرمندان طنز ما از کار کودک به عرصه های 
دیگر رفتند. به هرحال هرچقدر بیشتر بها 
داده شود اقبال عمومی بالاست و اتفاق بهتری 
رخ خواهد داد، امیدوارم هنرمندان حرفه ای 
نمایشی ما هم به کار کودک جذب شوند. 
وی درباره حضور در شبکه خانگی و ساخت 
آثاری همچون »بالش ها« عنوان کرد: ما هنوز 
بلاتکلیف هستیم برند ما متعلق به تلویزیون 
است اولویت اول و دوم و سوم ما هم تلویزیون 
است. متاسفانه اکنون وضعیت برای برنامه های 
کودک خیلی خوب نیست. ما تلاش داریم برای 
تلویزیون و مخاطبان تلویزیون برنامه سازی 
کنیم مگر اینکه تلویزیون نخواهد، با این حال 
فعلا برای شبکه خانگی و هم چنین تلویزیون 
برنامه نداریم. تهیه کننده »کلبه عموپرونگ« 
درباره نظرسنجی اخیر تلویزیون که این 
مجموعه را با 2۰ درصد اثری پرمخاطب خواند، 
گفت: نظرسنجی ای در بیرون از تلویزیون و از 
طریق »ایسپا« داشتیم که حدود ۳۰ درصد 
از بزرگسالان و ۷۰ درصد از کودکان مخاطب 
این مجموعه هستند و این آمار خیلی بالاتر 
است. وی در پایان نیز بیان کرد: همان طور 
هم که تلوبیون نشان می دهد این مجموعه 
پرمخاطب ترین کار کشور است و همه اینها از 

لطف و اقبال مردم است. 

حساب رسمی اینستاگرامی شهرام ناظری 
از برگزاری کنسرت این هنرمند ایرانی در 
پاریس پایتخت فرانسه فروردین ماه ۱۴۰۱ 
خبر داد. حساب رسمی اینستاگرام شهرام 
ناظری با انتشار خبری از برگزاری کنسرت 
این هنرمند در شهر پاریس فرانسه اعلام 
کرد: کنسرت بزرگ استاد شهرام ناظری 
در پاریس برای اولین بار در سالن معتبر 
فیلارمونیک پاریس در روز 2۶ مارس )جمعه 
ششم فروردین ۱۴۰۱ ( برگزار می شود. در 
ادامه این پست اینستاگرامی آمده است: 
ممکن است در این اجرا و پس از چندین 
سال حافظ ناظری نیز استاد شهرام ناظری 

را همراهی کند.

 کنسرت »ناظری« 
در پاریس 

بهرنگ توفیقی »بی همگان« را کلیـــد 
زده و تاکنون 2۰ جلسه از تصویربرداری 
این سریال گذشته است. در این مجموعه 
تلویزیونی بازیگرانی چون کاظم هژیرآزاد، 
نسرین بابایی، سپند امیرسلیمانی، مهدی 
ماهانی، محمد صادقی، میترا رفیع، مهسا 
باقری، هادی قمیشی، مسعود شریف و... 
بازی دارند و قرار است به زودی تعداد دیگری 
به بازیگران اصلی به این پروژه اضافه شوند. 
مهران مهام تهیه کننده این مجموعه گفت: 
مدت ها بود روی فیلمنامه »بی همگان« با 
علیرضا کاظمی پور و سعید جلالی کار کردیم 
و با توجه به تم و فضای قصه و شناختی که 
از بهرنگ توفیقی و سبک و سیاق کارش 
داشتم با او در خصوص ساخت این سریال 

صحبت کردم.

»توفیقی«، »بی همگان« 
را کلید زد

رو بـــه رو 
وزیر ارشاد: 

سینماها ۳ میلیون مخاطب جذب کرده اند
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه این وزارتخانه 
گفت:  نمی گیرد،  شخصی  سلایق  مبنای  بر  تصمیمی 
۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای صندوق هنر اختصاص 
یافت.  محمدمهدی اسماعیلی در جمع مدیران مطبوعات 
و رسانه های قم درسالن شهید آوینی اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی این استان با اشاره به کمک های بلاعوض 
صندوق اعتباری هنر به اصحاب هنر و رسانه تصریح کرد: 
دولت ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای صندوق هنر اختصاص 
داده است. وی ادامه داد: در حال حاضر شش هزار و ۵۰۰ نفر 
از اصحاب رسانه در این صندوق عضویت دارند. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در ادامه با اشاره به روند نزولی استقبال و 
مراجعه مردم به مطبوعات گفت: در پیمایشی که انجام شده، 
میزان مراجعه به روزنامه ها متاسفانه به دو دهم درصد رسیده 
که البته برخی این روزنامه ها پایگاه مجازی هم دارند اما آمار 
این عدد را می گوید. اسماعیلی خاطرنشان کرد: نزدیک به ۱۳ 
هزار و ۵۰۰ مجوز در حوزه نشریات صادر کردیم و بیش از ۴۰ 
خبرگزاری در کشور داریم. در روزنامه ها نیز عدد ما خیلی 
بالاست و مشابه این وضعیت در کشورهای دیگر وجود ندارد. 
وی با اشاره به ضرورت ادامه فعالیت مراکز فرهنگی با افزایش 
پوشش واکسیناسیون کرونا، اظهارکرد: وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در جلسات اخیر همواره مخالف تعطیلی مجدد 
سینماها و سایر مراکز فرهنگی بوده است. وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با اشاره به رغبت مردم به مراکز فرهنگی بعداز 
حدود دو سال تعطیلی، عنوان کرد: طی ماه جاری سینماهای 
کشور ۳ میلیون مخاطب جذب کرده اند. وی با اشاره به برنامه 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای خودکفایی در تامین 
کاغذ، اظهارداشت: طبق برنامه ریزی های انجام شده تا سال 
۱۴۰2 برنامه خودکفایی کاغذ نهایی خواهد شد و نیاز مورد 

نیاز مطبوعات نیز تامین می شود. 

»معجونی« با »باغ« به صحنه بازمی گردد
حسن معجونی که در این مدت بیشتر در پروژه های 
تصویری حضور داشته است، از اجرای نمایش »باغ« خبر 
می دهد. این کارگردان و بازیگر تئاتر درباره تازه ترین پروژه 
نمایشی گفت: نمایش »باغ « را با نگاهی به نمایشنامه »باغ 
آلبالو« اثر چخوف اجرا خواهم کرد. او که پیش از این همین 
نمایشنامه را با بازی زنده یاد هما روستا در تماشاخانه ایرانشهر 
روی صحنه برده بود، توضیح داد که این اجرای تازه با آنچه 
قبلا روی صحنه برده بود، کاملا متفاوت است. این تفاوت 
هم شامل نگاهی است که به متن چخوف دارد و هم شامل 
طراحی ها و البته گروه بازیگران نمایش. معجونی این متن را 
با بازنویسی خودش اجرا خواهد کرد و همچون آثار قبلی اش، 

طراحی صحنه را هم خود بر عهده دارد.
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خواننده موسیقی ایرانی با انتشار 
مطلبی در صفحــه شخصــی اش از 
برگزاری کنسرت گروه مــوسیقی 
»سیاوش« در چند شهــر اروپایی 
خبر داد. همایون شجریان خواننده 
مطلبی  انتشار  با  ایرانی  موسیقی 
در صفحه شخصی اش از برگزاری 
کنسرت گروه »سیاوش« در چند شهر 
اروپایی در هفته های پایانی سالجاری 
خبر داد. وی در تازه ترین مطلبی که 
روز پنجشنبه نهم دیماه منتشر کرده، 
نوشته است: »دوستان و علاقه مندان 
عزیز کنسرت های پیش رو به همراهی 
»گروه سیاوش« بدین شرح است: 
»۱۹ مارس بروکسل )بلـــژیک(، 
22 مارس لاهه )هلند(، 2۶ مارس 
پاریس )فرانسه(. لینک و اطلاعات 
تکمیلی متعاقبا به اطلاع دوستداران 
خواهد رسید.« گروه »سیاوش« به 
از  شجــریان  همایون  سرپرستی 
جمله مجموعه های شناخته شده 

موسیقی ایرانـــی طی سال هـــای 
گذشته است که در سال هـــای 
آغازین دهه ۹۰ اجراها و برنامه های 
زنده زیادی را پیش روی مخاطبان 
قرار دادند که از آن جمله می توان 
به مجموعه کنسرت های »آیینه ها« 
به آهنگسازی کیخسرو و سهراب 
پورناظری اشاره کرد. کنسرت هایی 
که در زمان اجرای خود با استقبال 
بسیار خوبی از سوی تماشاگران و 

این  در  شد.  مواجه  علاقه مندان 
کنسرت ها همایون شجریان خواننده، 
سهراب پورناظری آهنگساز، نوازنده 
تنبور و کمانچه، حسین رضایی نیا 
سازهای کوبه ای، همایون نصیری 
نوازنده سازهای کوبه ای، شهرام 
غلامی نوازنده عود، اصغرعربشاهی 
نوازنده تار، مهیار طریحی نوازنده 
نوازنده  مشکاتیان  آیین  سنتور، 
سازهای کوبه ای، داریوش آذرنوازنده 

کنترباس به عنوان نوازنده حضور 
داشتند. البته طبق آنچه که همایون 
شجریان در فضای مجازی منتشر 
کرده، هنوز از جزئیات برگزاری این 
کنسرت ها، آهنگساز یا آهنگسازان، 
آثار انتخاب شده، نوازندگان و گروه 
اجرایی صحبتی به میان نیامده اما 
به نظر می آید فصل تازه فعالیت های 
گروه »سیاوش« قرار است با تغییرات 
قرار  مخاطبان  پیش روی  زیادی 
شهریور  شجریان  همایون  گیرد. 
سال ۱۳۹۱ بود که پس از تشکیل 
این مجموعه موسیقایی گفته بود: 
همیشه دوست داشتم گروهی مثل 
گروه »آوا« که پدرم آن را تاسیس 
کرده بودند، پی ریزی کنم و این گروه 
جایی باشد تا آثار هر آهنگسازی در 
آن اجرا شده و نوازندگان مختلف در 
آن هنرنمایی کنند. من هم نام این 
گروه را »سیاوش« گذاشتم و فعالیتم 

را با این گروه آغاز می کنم. 

امیرمهدی ژوله با انتقـــاد از اجـــراهای 
»خنداننده شو۳«، تاکید کرد: استندآپ کمدین 
باید متنش را خودش بنویسد و شرایط مکان و 
زمانی که در آن زیست دارد را هم در اجرایش 
نمایش دهد. امیرمهدی ژوله، بازیگر و طنزپرداز 
در گفت وگویی مجازی با رامبد جوان، درباره 
گفت:  »خنداننده شو«  مسابقه  سوم  فصل 
بعداز چند دوره مسابقه و کلاس های آموزشیِ 
استندآپ، انتظارم خیلی بیشتر از اینها بود. 
این شرکت کننده ها یکسال است می دانند قرار 
است اینجا باشند. من انتظار داشتم در این فصل 
2۰ نفر درجه یک ببینم اما تقریبا یک سوم این 
تعداد، انتظار مرا برآورده کردند. مشکلی که 
وجود دارد این است که خیلی از اجراها استدآپ 
نیست و خاطره گفتن است. »خندوانه« خیلی 
زحمت کشید که بگوید استندآپ، خاطره گویی 
نیست؛ ممکن است از این قالب هم در استندآپ 
استفاده شود اما، استندآپ صرفا خاطره گویی 
نیست، آن هم خاطره های ساختگی. او با انتقاد 

از استندآپ هایی که در این فصل با داوری او 
اجرا شد، عنوان کرد: چقدر ایرانِ ۱۴۰۰ را در 
این استندآپ کمدی ها دیدیم؟ این  اجراها 
می توانست 2۰ سال پیش یا 2۰ سال بعد هم 
پخش شود! زمان و مکان و جغرافیای ما باید 
در استندآپ کمدی ها مشهود باشد. کسی که 
نتواند متنش را خودش بنویسد استندآپ کمدین 
نیست. وقتی کسی برایت متن می نویسد در 
بهترین حالت، یک بازیگر هستی. شرط اول 
استندآپ کمدین بودن این است که خودت بتوانی 
حرفت را بزنی؛ البته حتماحتما همکار نویسنده 
و مشاور به استندآپ کمدین ها کمک می کنند 
اما، خودشان باید صاحب اندیشه باشند. ژوله راه 
اساسی بهبود اوضاع استندآپ کمدی را راه اندازی 
یک آکادمی توسط جوان یا دیگر فعالان این حوزه 
دانست و افزود: امیر کربلایی زاده به اندازه خودش 
این کار را کرده است. اساتید باید بچه ها را هدایت 
کنند به آنها آموزش دهند. رامبد جوان نیز در این 
مکالمه مجازی با بیان اینکه هنوز خیلی ها مفهوم 

استندآپ را درک نکرده اند، عنوان کرد: خیلی از 
ویدئوهایی که برایمان فرستاده بودند، دابسمش 
یا تقلید صدا بود. استندآپ کمدین، کسی است 
که تفکر خودش را دارد و پر از نقد و شوخی است. 
کسی که می تواند جهان را با ادبیات و مدل خودش 
روایت کند می تواند استندآپ کمدین باشد.  او 
سپس تاکیدکرد: همه ما در این حوزه خیلی کم 
تجربه ایم و در ایران هنور استندآپ کمدی مفصل 
برگزار نشده و استندآپ کمدینی که هر روز روی 
استیج باشد و فقط استندآپ کند نداریم. فقط 
آقای ریوندی را داریم که عناوین دیگری به جز 
استندآپ می توان برایش قائل شد. من کارهایش 
را تماشا می کنم و خیلی هم می خندم. اما ما عملا 
استندآپ کمدین شش دانگ نداریم که فقط 
استندآپ کند. جوان در پایان گفت وگویش با 
امیرمهدی ژوله، پیشنهاد برگزاری یک ورکشاپ 
۱۰ جلسه ای با موضوع جنس متن استندآپ و 
ساختار شوخی را با همکاری برادران قاسم خانی و 
خود ژوله مطرح کرد که با استقبال او همراه شد. 

گفت وگوی »ژوله« و »جوان« بر سر شرکت کننده های جدید

انتظارم از استندآپ های »خندوانه« خیلی بیشتر بود

همایون شجریان خبر داد

آغاز فصل تازه فعالیت های گروه »سیاوش« 

گــزارش
رئیس جمهور سابق »کره«  آزاد شد

»پارک.گئون.هائه« رئیس جمهور سابق کره جنوبی که 
به دلیل فساد مالی به 2۰ سال حبس محکوم شده بعداز 
گذراندن حدود ۵ سال از زندان آزاد شد. به گزارش فارس، 
»پارک گئون هائه« رئیس جمهور سابق کره جنوبی بعد از حدود 
۵ سال از زندان آزاد شد.  خبرگزاری رویترز با بیان اینکه وی 
به جرم فساد مالی نزدیک به ۵ سال را در زندان گذرانده است 
نوشت که اکنون در محافل سیاسی کره جنوبی بحث درباره این 
است که خانم پارک چه نقشی در انتخابات ریاست جمهوری 
ماه مارس)2۰22( در این کشور ایفا خواهد کرد. در ماه ژانویه 
گذشته دادگاه عالی کره جنوبی پارک گئون هائه را به جرم تبانی 
و زد و بند با یکی از دوستانش که به کاخ ریاست جمهوری 
رفت و آمد داشت به 2۰ سال زندان محکوم کرده بود. اتهام 
همدست وی که هم اکنون در زندان به سر می برد دریافت 
رشوه از شرکت های بزرگ کره جنوبی مثل »سامسونگ« و 
»لاته« بوده است. »مون جائه این« رئیس جمهور کره جنوبی 
هفته گذشته به دلیل وخامت جسمانی خانم پارک و به منظور 
ایجاد وحدت سیاسی در این کشور خانم پارک را مورد عفو و 

بخشش قرار داده بود. 
     

توافق بر سر پایان جنگ 2 »کره«
وزیرخارجه کره جنوبی تصریح کرد که سئول و واشنگتن 
به طرز موثری در خصوص پیش نویس اعلام پایان جنگ دو کره 
به توافق رسیده اند. به گزارش فارس، خبرگزاری »یونهاپ« 
کره جنوبی گزارش کرد که »چونگ ایویونگ« وزیر امورخارجه 
کره جنوبی تصریح کرده که سئول »به طور موثر« با واشنگتن 
در خصوص پیش نویس اعلام پایان جنگ کره به توافق رسیده 
است. چونگ تصریح کرد که »آنتونی.بلینکن« وزیر امورخارجه 
کره جنوبی اعلام کرده است که طرفین »عملا به توافقی« 
در خصوص پیش نویس رسیده اند. طبق این گزارش، یکی از 
سخنگویان وزارت خارجه آمریکا تصریح کرد که ایالات متحده 
»هیچ نیت خصمانه ای« در قبال کره شمالی ندارد و آماده ملاقات 
»بدون پیش شرط« است. سخنگوی وزارت خارجه آمریکا تصریح 
کرد: »ما امیدواریم که کره شمالی به تعامل ما پاسخ مثبت بدهد. 
ما به رایزنی نزدیک با جمهوری کره، ژاپن و دیگر همپیمانان 
و شرکای خود درباره بهترین نحوه تعامل ادامه می دهیم.«  
جنگ میان دو کره در تاریخ 2۵ ژوئن ۱۹۵۰ آغاز شد و تا ۱۹۵۳ 
ادامه داشت و به رغم آنکه با متارکه تخاصم پایان یافت اما هیچ 
قرارداد صلح میان طرف های درگیر به امضا نرسید و این جنگ 
هرگز به واسطه نبود پیمان صلح، رسماً به پایان نرسیده است. 
در ماه سپتامبر، »ری تائه سونگ« معاون وزیر کره شمالی گفت 
که درخواست کره جنوبی برای اعلام پایان جنگ کره به دلیل 
»سیاست خصمانه آمریکا« در قبال پیونگ یانگ »نابهنگام« 
است.  پیونگ یانگ بارها به حضور نظامیان آمریکایی در 
کره جنوبی و برگزاری رزمایش های مشترک سئول و واشنگتن 
و تحریم های ایالات متحده علیه کره شمالی معترض شده است 
و واشنگتن نیز بارها تاکید کرده است که کره شمالی باید ابتدا 

برنامه هسته ای خود را متوقف کند. 

اشرف غنی: 
 اعتماد به آمریکا موجب 

سقوط افغانستان شد
یک  در  افغانستان  فراری  رئیس جمهور 
گفت وگوی رسمی پس از خروج از این کشور، 
با بیان اینکه آمریکا به او اجازه نداد با طالبان 
گفت وگو کند، اذعان کرد که اعتماد به شرکای 
بین المللی از جمله ایالات متحده دلیل اصلی 
سقوط افغانستان بود. »غنی« در مصاحبه با شبکه 
۴ رادیوی بی بی سی، گفت: »در مورد من کاملا 
سیاه نمایی کردند. هیچ وقت به ما فرصت ندادند که 
با طالبان بنشینیم. خلیل زاد با طالبان نشست. این 
مساله  آمریکایی شد. ما را کنار گذاشتند.« غنی این 
اظهارات را در گفت وگو با ژنرال نیک کارتر، رئیس 
ستاد مشترک ارتش انگلیس مطرح کرد. وی 
افزود که اگر در کابل می ماند نمی توانست چیزی 
را تغییر بدهند. اشرف غنی همچنین در ادامه 
تصریح کرد که حمدا... محب به او گفت که یگان 
محافظت از ریاست جمهوری از هم پاشیده و اگر 
در برابر طالبان مقاومت شود، همه کشته می شوند. 
رئیس جمهور فراری افغانستان خاطرنشان کرد که 
حمدا... محب به معنای واقعی کلمه وحشت کرده 
بود و به برای ترک ارگ ریاست جمهوری بیش 
از دو دقیقه فرصت نداد. اشرف غنی همچنین 
گفت که تنها دقایقی پس از آن تصمیم به ترک 
افغانستان گرفت که محافظانش گفتند دیگر 
امکان حفاظت از او یا پایتخت را ندارند. به گفته  
غنی، محافظانش به او گفتند که طالبان به تعهد 
خود در خودداری از ورود به کابل عمل نکرده اند. 
وی اذعان کرد که درک می کند مردم افغانستان 
او را برای سقوط سریع کشورشان به دست طالبان 
سرزنش می کنند. این اظهارات در حالی از سوی 
اشرف غنی مطرح شد که چندی پیش مشاور 
امنیت ملی سابق افغانستان در اولین مصاحبه 
پس از سقوط کابل، عنوان کرد که مقامات ارشد 
افغان از جمله اشرف غنی باور نداشتند که آمریکا 
قصد ترک افغانستان را داشته و پشت آنها را خالی 
می کند. محب درباره فرارش از ارگ افغانستان 
توضیح داد: با اشرف غنی به این تصمیم نهایی 
رسیده بودیم که در صورت رسیدن جنگ به 
کابل و ورود طالبان به پایتخت، رئیس جمهور از 
ارگ خارج شود. وی عامل شکست دولت پیشین 
را آمریکا عنوان کرد و گفت که با آغاز مذاکرات 
واشنگتن با طالبان بدون حضور دولت افغانستان 
زمینه فروپاشی دولت فراهم شد. مشاور امنیت 
ملی پیشین افغانستان افزود که یکی از بزرگ ترین 
مشکلات مقامات افغانستان عدم باور به خروج 
کامل آمریکا از افغانستان بود. محب در بخش 
دیگری از سخنان خود زلمی خلیل زاد، نمایند ویژه 
پیشین آمریکا در امور مصالح افغانستان را عامل 

اصلی وضع کنونی افغانستان خواند. 

وزیرخارجه روسیه با انتقاد از تداوم محدودیت صدور روادید برای 
دیپلمات های روس در آمریکا، گفت: واشنگتن سعی می کند تا از 
کمبود پرسنل در دفاتر دیپلماتیک خود برای امتیازگرفتن استفاده 
کند. به گزارش فارس، در بحبوحه تنش های مسکو- واشنگتن برسر 
مسائل امنیتی و وضعیت اوکراین، »سرگئی.لاوروف« وزیرخارجه 
روسیه از محدودیت صدور روادید برای دیپلمات های روسی توسط 

آمریکا انتقاد کرد. لاوروف  در مصاحبه با شبکه »ریانووستی« افزود: 
آمریکا بدون دلیل صدور روادید غیرمهاجرتی برای روس ها را محدود 
می کند تا بتواند برای گرفتن امتیازات یکجانبه خود، چانه زنی کند. 
وی در این باره توضیح داد: »اکنون طرف آمریکایی با اشاره به 
کمبود پرسنل در دفاتر دیپلماتیک خود به طور مصنوعی صدور 
روادید غیر مهاجرتی برای فدراسیون روسیه را محدود می کند. 

اطمینان داریم که واشنگتن این کار را به دلایلی انجام می دهد تا 
برای خود امتیازات یکجانبه از روسیه بگیرد.« براساس این گزارش، 
وزیرخارجه روسیه طی اظهاراتی به طورکلی درباره وضعیت عدم 
صدور روادید توسط آمریکا برای روس ها، تصریح کرد: »متاسفانه 
وضعیت همچنان دشوار است. از ۱2 می 2۰2۱، آمریکایی ها صدور 
روادید غیردیپلماتیک را به حالت تعلیق درآورده اند. با این حال، آنها 
این حق را برای خود محفوظ می دانند که درخواست های مربوط 
به شرایط اضطراری را بررسی کنند. این یک تصمیم مستقل 
آمریکاست.«  به نوشته ریانووستی، لاوروف با بیان اینکه طرف 
روسی دائما موضوع لزوم عادی سازی روند صدور روادید را مطرح 
می کند، گفت: »با این حال، با توجه به تنزل اوضاع در روابط دوجانبه، 
بعید است که واشنگتن در سیاست فعلی روادید خود تغییری ایجاد 
کند.« وی ضمن تاکید بر اینکه هیچ چیز مانع از تثبیت کار سفارت 
روسیه در آمریکا نمی شود، اظهارداشت: »اجازه نمی دهیم چیزی در 
تکمیل سهمیه توافق شده )۴۵۵ کارمند در سفارت روسیه( و تثبیت 
کار خدمات کنسولی اخلال ایجاد کند.« این در حالی است که 
»جوبایدن« و »ولادیمیرپوتین«، روسای جمهور آمریکا و روسیه، 
به مدت ۵۰ دقیقه گفت وگوی تلفنی انجام دادند. کاخ کرملین در 
بیانیه ای اعلام کرده روسیه از تماس تلفنی ولادیمیر پوتین و جو 
بایدن خرسند است. طبق این بیانیه، رئیس جمهور روسیه به همتای 

آمریکایی خود گفته مسکو به دنبال »نتیجه« است. 

سرگئی لاوروف: 

آمریکا از طریق محدودیت روادید هم می خواهد امتیاز بگیرد

جهــــان 
کوتـــاه

مشاور ارشد کاخ کرملین می گوید: رئیس جمهور 
روسیه در تماس با همتای آمریکایی خود ضمن 
هشدار درباره عواقبی که تحریم ها علیه مسکو برای 
واشنگتن دارد، چنین اقداماتی را اشتباهی بزرگ 
توصیف کرد. به گزارش فارس، »یوری.اوشاکوف« 
دستیار رئیس جمهور روسیه اظهارکرد که تماس 
تلفنی »ولادیمیر.پوتین« با »جو.بایدن« همتای 
آمریکایی او، معنادار و سازنده بود و نکته اصلی در 
آن تماس این است که »سازشی در کار نیست.« 
اوشاکوف در این باره توضیح داد: »ما اصولا از تماسی 
که انجام شد راضی هستیم، زیرا ماهیت آنها صریح، 
اساسی و مشخص بود. می توانم بگویم که به طور 
کلی تمرکز این گفت وگو کاملا سازنده بود.« به 
نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک« وی با بیان اینکه 
گفت وگوی ۵۰ دقیقه ای پوتین و بایدن به ابتکار طرف 
روسی انجام شد، ادامه داد: »رئیس جمهور آمریکا 
به درک منطق موضع مسکو در قبال تضمین های 
امنیتی تمایل نشان داد. البته این تماس و مذاکرات، 
یک امر رسمی نبود.«. مشاور پوتین با مهم دانستن 
انجام شدن این تماس دقیقا یک روز قبل از سال 
نو میلادی، اظهار اشت: »بایدن باردیگر بر امکان 

اعمال تحریم های گسترده علیه روسیه تاکید کرد. 
در پاسخ، رئیس جمهور روسیه نیز تاکید کرد که 
چنین اقداماتی اشتباه بزرگی است که منجر به قطع 
کامل روابط خواهد شد.« به گفته اوشاکوف، پوتین 
خطاب به بایدن هشدار داد که این محدودیت ها، 
»جدی ترین عواقب« را برای آمریکا در پی خواهد 
داشت و مسکو امیدوار است که این اتفاق رخ 

ندهد. ریانووستی به نقل از این مقام روس نوشت: 
»رئیس جمهور ما تاکید کرد که در این شرایط نسبتا 
دشوار، ما رفتاری را خواهیم داشت که اگر تسلیحات 
تهاجمی در نزدیکی مرزهای آمریکا مستقر شود، 
متقابلا اقدام خواهیم کرد.« وی خبر داد که پوتین 
ماهیت اصول بنیادین را که توسط آمریکا و ناتو در 
اسناد تضمین های امنیتی پیشنهاد شده است، به 

تفصیل برای بایدن توضیح داد. براساس این گزارش 
اوشاکوف ادامه داد: »رئیس جمهور روسیه تاکید کرد 
که مذاکرات در این سه مسیر برای ما مهم است- 
مذاکرات دوجانبه در ژنو، در بروکسل از طریق روسیه 
و ناتو، و در وین از طریق سازمان امنیت و همکاری 
اروپا - اما مهمتر از همه، ما به نتیجه نیاز داریم و به 
نتایجی در قالب امنیت تضمین شده برای روسیه 
دست خواهیم یافت.« به نوشته اسپوتنیک، دستیار 
پوتین خاطرنشان کرد که مسکو آماده است تا »برخی 
ملاحظات« آمریکا و سایر کشورهای غربی را در نظر 
بگیرد، اما افزود که برای روسیه بسیار مهم است که 
امنیت خود را تضمین کند. وی همچنین افزود: »اما 
نکته اصلی برای ما سازش نیست، بلکه مهم ترین 
چیز برای ما این است که تضمین های امنیتی را که 
فوری به آن نیاز داریم، به دست بیاوریم. این معنای 
موضع ماست. ما برای این کار تلاش خواهیم کرد.« 
همچنین »سرگئی.لاوروف« وزیرخارجه روسیه 
با انتقاد از تداوم محدودیت صدور روادید برای 
دیپلمات های روس در آمریکا، گفت: واشنگتن سعی 
می کند تا از کمبود پرسنل در دفاتر دیپلماتیک خود 

برای امتیازگرفتن استفاده کند. 

کرملین: 

»پوتین« درباره قطع روابط با آمریکا به »بایدن« هشدار داد


